
Statistic vorbind, din experienþa
anilor trecuþi, întotdeauna în primul
semestru al anului se înregistreazã
vânzãri mai mici de polistiren decât în cel
de-al doilea semestru. Ca urmare a
s e z o n a l i t ã þ i i p u n e r i i î n o p e r ã a
polistirenului, perioada de vârf este în a
doua parte a anului.

În acest context, vânzãrile Austrotherm
din prima jumãtate a anului se situeazã
la acelaºi nivel cu cele din perioada
similarã a anului trecut, ne-a spus
domnul Laurenþiu Istrate, Director Gene-
ral Austrotherm. Domnia sa susþine cã,
potr ivit datelor pe care le deþine,
importul de materie primã în primele
patru luni ale acestui an a scãzut, ceea ce
face ca nivelul constant al vânzãrilor
Austrotherm sã ofere motive de a privi
cu optimism spre activitatea din a doua
jumãtate a anului.

ªi Bogdan Roman, director general
Hirsch Porozell, spune cã vânzãrile
companiei pe care o reprezintã au fost
aproximativ la acelaºi nivel cu cele de
anul trecut.

În schimb, vânzãr i le Adeplast în
segmentul polistiren au înregistrat o
creºtere semnificativã (+97%), practic o
dublare faþã de valoarea aferentã
perioadei similare din 2012, spune
Octavian Nicula, manager produse
termoizolante, Adeplast. Aceasta ca
urmare a pornirii noilor capacitãþi de
producþie de la Oradea ºi Roman, a
creºterii exportului cãtre Ungaria ºi Aus-
tria, precum ºi a creºterii cotei pe piaþa

internã.
Intrarea în producþie a noilor capacitãþi

ale Adeplast a fost resimþitã pe piaþa
internã de cãtre ceilalþi producãtori.
Astfel, în ciuda situaþiei acceptabile din
primele cinci luni, se pare cã începând cu
luna iunie, aceºtia se confruntã cu o
restrângere a cererii. “Cauzele acestui
f e n o m e n s u n t d a t e d e l i p s a c u
desãvârºire a lucrãrilor de reabilitare
termicã finanþate de stat ºi de apariþia
unor noi capacitãþi de producþie care ab-
sorb ºi ele o parte din cererea ºi aºa
destul de slabã”, confirmã Bogdan Ro-
man, director general Hirsch Porozell.

Produsele de calitate proastã
invadeazã piaþa
Producãtorii recunosc la unison cã
principala problemã cu care se confruntã
în prezent este datã de invazia pieþei cu
produse de calitate proastã ºi, implicit,

ieftine. Consumatorul neavizat este în
mai mare pericol ca oricând sã fie înºelat.
ªi polistirenul de calitate slabã este tot
alb, la fel cu cel de calitate bunã, atrage
atenþia Bogdan Roman, director general
Hirsch Porozell.

M a i m u l t e p r o d u s e c o n þ i n î n
denumirea comercialã formulãri ce pot
induce în eroare cumpãrãtorii, în sensul
sugerãrii unei calitãþi superioare celei
care se comercializeazã în fapt, susþine ºi
domnul Laurenþiu Istrate, Director Gene-
ral Austrotherm. Domnia sa dã ca
exemplu produsul “polistiren expandat
ABC 70”, care include o tr imitere
evidentã la EPS 70, produs recomandat
pentru termoizolaþ i i la exter ioru l
clãdiri lor. Materialele cu denumiri
asemãnãtoare “ABC 70” sunt însoþite de
e t i c h e t a c a r e c o n þ i n e c o d u l d e
identificare produs impus de standardul
SREN 13163, pentru pãstrarea aparenþei

de legalitate, susþine domnul Istrate
Însã, la o verificare atentã a acestui cod
d e i d e n t i f i c a r e , s e c o n s t a t ã
corespondenþa cu EPS 50, material infe-
rior din punct de vedere calitativ EPS 70.
Totodatã, domnul Istrate considerã cã o
a l t ã m a r e p r o b l e m ã o r e p r e z i n t ã
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Produsele de slabã calitate induc în eroare clienþii prin denumirile
comerciale

Piaþa

Bogdan Roman, director general Hirsch

Porozell

Laurenþiu Istrate Director General

Austrotherm



utilizarea de produse neconforme din
punct de vedere al standardului de
calitate.

Nu în ultimul rând, lipsa proiectelor de
reabilitare pune în mare dificultate piaþa
de polistiren. Dacã în anii trecuþi piaþa de
desfacere pentru polistiren o constituiau
construcþiile noi rezidenþiale, odatã cu
l ipsa f ond u r i lor a locate acestor a ,
targetul s-a redefinit spre lucrãrile de
reabilitare termicã. “Pe fondul unui calm
datorat lipsei campaniilor politice s-a

diminuat mult ºi amploarea pe care o
luaserã aceste lucrãri. Sperãm însã cã a
doua jumãtate a anului va impulsiona
lucrãrile de reabilitare termicã ºi cã
evoluþia va fi ascendentã”, menþioneazã
Laurenþiu Istrate, Director General
Austrotherm.

Din punctul de vedere al Adeplast,
problemele cu care se confruntã sunt
întârzierea sau blocarea plãþilor de la
beneficiari ºi, într-o oarecare mãsurã,
faptul cã încã sunt activi furnizori de
materiale neconforme. “Aceasta din
urmã nu aº încadra-o la capitolul
dificultãþi pentru cã aceºti producãtori
sunt prea mici ca sã ne creeze dificultãþi,
dar este o situaþie care deranjeazã ºi
bulverseazã consumatorul final. Credem
cã instituþiile abilitate - ISC, Protecþia
Consumatorului - ar trebui sã fie mai
drastice în aceastã privinþã”, spune
Octavian Nicula, manager produse
termoizolante la Adeplast.

Uºoare creºteri de preþ faþã
de anul trecut
P r e þ u r i l e m e d i i d e v â n z a r e s u n t

influenþate în proporþie de 70-80% de
costul materiei prime pentru polistiren.
Dacã adãugãm ºi fluctuaþiile de curs
valutar putem discuta, prin urmare,
despre o uºoarã creºtere, tendinþã
valabilã ºi pentru urmãtoarele luni, con-
form informaþiilor primite de la furnizorii
de materie primã, afirmã Laurenþiu
Istrate, Director General Austrotherm.

Faþã d e anu l tr ecu t , în aces t an
preþurile medii de vânzare au fost mai
mari cu circa 10% din cauza evoluþiilor
mereu ascendente ale costurilor materiei
prime (monomerul de stiren), precizeazã
ºi Bogdan Roman, director general
Hirsch Porozell.

La Adeplast, preþurile s-au menþinut în
linii mari la fel ca anul trecut. “Desigur la
concurenþi de-ai noºtri au fost încercãri
de majorare la început de an urmate de
replieri. Noi ne-am menþinut în politica
de preþuri anterioarã ºi chiar dacã
eforturile investiþionale din acest an sunt
semnificative nu am transferat aceastã
«povarã» în preþuri, ci am suplinit-o prin
e f o r t u r i i n t e r n e d e c r e º t e r e a
productivitãþii ºi diversificarea gamei de

produse” menþioneazã, Octavian Nicula,
manager produse termoizolante la
Adeplast.

Speranþe pentru 2013
Laurenþiu Istrate, Director General
Austrotherm: “Chiar dacã începutul de
an a fost mai puþin animat în privinþa
lucrãrilor de termoizolare, aºteptãm cu
interes relansarea lucrãrilor în acest sens
ºi demararea unui sezon la capacitate
maximã. Suntem optimiºti ºi încrezãtori
în priviþa deblocãrii fondurilor alocate
lucrãrilor de termoizolare ºi, mai ales, în
c e e a c e p r i v e º t e e v o l u þ i a p i e þ e i
produselor de calitate corespunzãtoare”.

Octavian Nicula, manager produse
termoizolante Adeplast: “Sperãm ca
piaþa sã îºi menþinã nivelul de creºtere a
cererii ºi ne dorim o fluidizare a fluxului
de plãþi de la beneficiarii finali (mai ales
cei de stat) cãtre furnizorii de materiale”.
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Problema reabilitãrii termice în România ar
trebui cercetatã ºi aprofundatã ºi este nevoie de mai
multe informaþii privind produsele utilizate, oricare ar fi
ele, ne-a declarat arh. ªerban Þigãnaº, preºedintele
Ordinului Arhitecþilor din România. Domnia sa este de
pãrere cã proprietãþile polistirenului trebuie demon-
strate prin cercetãri ºi rapoarte independente, pe lângã
testele efectuate de producãtori asupra propriilor
produse. „Lumea s-a grãbit cu polistirenul ºi acum se
pare cã a devenit singura soluþie. Nu este chiar aºa de
simplu cu generalizarea unui material. Dincolo de
reabilitarea termicã, clãdirile au anumite proporþii, o
anumitã naturã, ori aplicarea polistirenului trateazã su-
p e r f i c i a l a r h i t e c t u r a , o d e n a t u r e a z ã . I n v a z i a
polistirenului anuleazã arhitectura! În multe cazuri
arhitectura a fost complet acoperitã de polistiren. ªi nu
mã refer doar la clãdirile monument istoric, unde
indiscutabil nu se poate aplica, orice clãdire are
arhitectura sa. Clãdirile sunt diferite, din epoci diferite,
au calitãþi diferite. Ori reabilitarea termicã a devenit
sinonimã cu polistirenul pentru cã este soluþia mai
ieftinã”, subliniazã arhitectul ªerban Þigãnaº.

Preºedintele Ordinului Arhitecþilor din România, a
afirmat disponibil itatea organizaþiei pe care o
prezideazã pentru a purta discuþii pe aceastã temã cu

actorii din piaþa de profil.

Reabilitarea termicã trebuie sã aibã în
vedere toate soluþiile tehnice, nu doar
polistirenul
P r o g r a m u l g u v e r n a m e n t a l p e n t r u c r e º t e r e a
performanþei energetice a blocurilor de locuinþe este
un demers necesar. Însã, soluþiile tehnice aplicate nu ar
trebui sã facã abstracþie de valoarea arhitecturalã a
clãdirilor respective, considerã arhitectul Mircea
Ochinciuc, preºedintele filialei Bucureºti a Ordinului
Arhitecþilor din România.

Pânã în prezent, prin programul guvernamental s-a
utilizat în mod discriminatoriu placarea la exterior cu
polistiren, fãrã sã fie aduse în discuþie consecinþele
reabilitãrii termice asupra arhitecturii. „Se îngroapã în
polistiren profilele de arhitecturã ale clãdirilor de
patrimoniu, chit cã sunt sau nu pe lista monumentelor
istorice. Atitudinea trebuie sã fie de protecþie a
fondului locuit, de respect a arhitecturii ºi a confortului
din clãdirile supuse termoizolãrii ºi mai ales nu se poate
extinde procedura împachetãrii cu polisitiren la
construcþiile de patrimoniu sau la monumente istorice.
Existã alternative pentru construcþii, nu numai cu
polistiren ºi nu doar prin aplicarea la exterior”,

subliniazã domnul Ochinciuc. Dacã totuºi se doreºte
aplicarea polistirenului la o clãdire de patrimoniu,
intervenþia se poate realiza la interior, cu soluþii deja
cunoscute ºi nu pe faþade.

Serviciile de specialitate din primãrii însãrcinate cu
organizarea licitaþiilor publice ar trebui sã permitã, prin
caietele de sarcini, alegerea unor variante tehnice
pentru reabilitarea termicã a clãdirilor, nu strict prin
anveloparea în polistiren; impunerea preþului ca unic
criteriu de alegere a condus la soluþii ieftine dar de

Octavian Nicula, manager produse

termoizolante, Adeplast

OAR: Reabilitarea termicã trebuie sã þinã cont
de arhitectura clãdirii

Arh. ªerban Þigãnaº, preºedintele Ordinului Arhitecþilor

din România
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slabã calitate, subliniazã domnul Ochinciuc.
În opinia preºedintele OAR Bucureºti, ar fi necesar ca

producãtorii de polistiren sã punã la dispoziþia
arhitecþilor studii ºi buletine de analizã care sã ateste
în mod cert proprietãþile atribuite polistirenului: cã
este biodegradabil, ignifug, cã permite ventilarea
zidurilor, etc.

Pe de altã parte, sunt necesare garanþii din partea
constructorilor cã polistirenul este bine pus în operã ºi
cã rezistã în timp. Practica subcontractãrii lucrãrilor de
reabilitare termicã cãtre firme cu personal fãrã
calificare, nu este în mãsurã sã asigure calitatea
execuþiei. Calitatea trebuie confirmatã de un proces
verbal impecabil la recepþia lucrãrilor, atrage atenþia
arhitectul Mircea Ochinciuc.

În prezent, atunci când se propun soluþii de
reabilitare termicã a clãdirilor de cãtre auditorii
energetici, specialiºti în termotehnicã, fie cã sunt
ingineri instalatori sau energeticieni, punctul de
vedere profesional oferit de arhitecþi este ignorat, dar
li se reproºeazã calitatea rezultatelor finale, reclamã
preºedintele OAR Bucureºti.

OAR Bucureºti a propus mãsuri pentru
îmbunãtãþirea programului de
reabilitare termicã
La începutul anului 2012, OAR Bucureºti a avut
iniþiativa de a înainta Ministerului Dezvoltãrii
Regionale ºi tuturor primãriilor din capitalã o
propunere vizând implementarea unui program
pentru soluþionarea problematicii deschise de
rezultatele reabilitãrii termice din Bucureºti.

Pe latura de informare, programul propunea o serie
de mãsuri specifice: organizarea unei dezbateri gener-
ale la care sã participe primãriile, ministerele,
asociaþiile profesionale ºi societatea civilã, dublatã de
organizarea unei dezbateri profesionale cu arhitecþi,
ingineri ºi reprezentaþi ai administraþiei locale.

D e as emenea, OA R Bu cu r eº t i a mai pr opu s
redactarea unui ghid de reabi l i tare termicã,
reevaluarea cursurilor existente pentru specializare în
audit energetic, respectiv completarea acestor cursuri
acolo unde au apãrut date ºi soluþii noi, precum ºi
introducerea unui probe, la atestarea auditorilor, care
sã includã cunoºtinþe referitoare la elemente ºi
componente de arhitecturã ale faþadelor.

Din punct de vedere legislativ, OAR Bucureºti a
solicitat promovarea ºi completarea legislaþiei
existente cu mãsuri de protecþie mai precise ºi mai
stricte cu privire la intervenþiile asupra clãdirilor din
zonele protejate, de valoare deosebitã sau cu statut de
monument ºi, nu în ultimul rând, stabilirea de
sancþiuni ale abaterilor de la calitatea execuþiei.

Chiar dacã aceste mãsuri sunt prevãzute în legislaþia
actualã, ele rãmân doar pe hârtie, Inspectoratul de
Stat în Construcþii ignorându-le.

De asemenea, arhitectul ar fi trebuit sã aibã în fapt ºi
nu numai formal, controlul ºi coordonarea tuturor
specialiºtilor implicaþi în reabilitarea termicã a
clãdirilor.

Referitor la procesul propriu-zis de reabilitare
termicã, arhitecþii din Bucureºti doresc impunerea
obligativitãþii de întocmire a unei fiºe energetice
pentru fiecare clãdire în parte dintr-un ansamblu
câºtigat la licitaþie pentru reabilitare, în funcþie de
stilul de arhitecturã, de context, condiþii climatice,
orientãri, etc.

În paralel, sunt dezirabile ºi mãsurile de modernizare
a instalaþiilor, de etanºare a anvelopei, pentru
reducerea consumului energetic, în spiritul scãderii
preþurilor de întreþinere.

În cazul clãdirilor din zone protejate, arhitecþii
solicitã o atitudine de real respect faþã de arhitectura
clãdirilor, prin soluþii cu minimum de termoizolãri
exterioare în favoarea celor de la interior.

În privinþa componentei de control, arhitecþii au mai
propus monitorizarea lucrãrilor în curs, inclusiv prin
desemnarea unei persoane pentru control din cadrul
primãriei.

Propunerea OAR Bucureºti, nu a generat însã reacþii
din partea Ministerului, înregistrând doar parþial
susþinerea unor primari din capitalã, menþioneazã
domnul Ochinciuc.

Mircea Ochinciuc, preºedintele filialei Bucureºti a

Ordinului Arhitecþilor din România

ROMEPS

Asociaþia Producãtorilor de Polistiren Expandat din
România (ROMEPS) a reclamat recent drept
calomnioase declaraþiile fãcute de unii arhitecþi,
potrivit cãrora utilizarea polistirenului pentru
reabilitarea termicã a clãdirilor ar fi de naturã sã
cauzeze neajunsuri ºi cã nu ar fi o soluþie verificatã în
timp.

Marin Cruþescu, directorul executiv al ROMEPS, a
anunþat cã Asociaþia intenþioneazã sã lanseze în
aceastã toamnã un ghid pentru aplicarea corectã a
polistirenului în procesul de termoizolare a clãdirilor.

Asociaþia a semnalat în luna iunie cã peste 50% din
pol ist i renul folos i t în România nu respectã

standardele tehnice impuse de aplicaþiile pentru
care este vândut.
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